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طرح آبرسانی به ۷۱۰۰ روستای کشور آغاز شد
ســخنگوی وزارت نیرو از انعقاد قرارداد آبرسانی به ۷۱۰۰ روستا خبر داد و 
گفت: این روســتاها که دچار تنش آبی هستند، در طول دو سال آینده به طور 
کامل از تنش آبی خارج می شــوند و آبرسانی پایدار به آنها صورت می گیرد.به 
گزارش ایســنا، علی اکبر کاظمی درباره نحوه عرضه برق در بورس انرژی گفت: 
این مهم یک طرح اســت که ارائه شده است و سال آینده نیز عملیاتی خواهد 
شد. صنایع بزرگ برای تهیه برق خود از بورس اقدام خواهند کرد و در حقیقت 
برق را از طریق بورس خریداری می کنند. با این کار می توانند نیاز و مصرف خود 
را مدیریت کنند و برنامه ریزی بهتری نســبت به تولید و عرضه برق در کشور 
داشــته باشیم.وی در ادامه از انعقاد قرارداد آبرسانی به ۷۱۰۰ روستا خبر داد و 
اظهار کرد: این آبرســانی در مناطق محروم و روستاهایی که آب مناسب ندارند 
صورت می گیرد. قرارداد آبرســانی بین قرارگاه امام حسن مجتبی )ع( و وزارت 
نیرو منعقد شد و قرار است عملیاتی اجرایی آن نیز اجرا شده است.کاظمی افزود: 
اعتبار مورد نیاز برای انجام این پروژه هم برای سال جاری و هم برای سال های 
بعد تامین شــده اســت. این طرح از الان شروع شده است و تا یک الی دو سال 
آینده به اتمام می رسد. تمام روستاهایی که نیاز به آب دارند در قالب این قرارداد 
در نظر گرفته شــده اند و در مدت زمان مشــخصی کار آبرسانی انجام می شود.
سخنگوی وزارت نیرو با اعلام اینکه در کل کشور ۱۰ هزار روستا تنش آبی دارند 
بیان کرد: ۷۱۰۰ روســتای این پروژه، جزوی از کل روستاهای دارای تنش آبی 
هستند. آبرسانی به این روستاها پایدار خواهد بود و با اجرای این طرح از تنش 
آبی خارج می شوند. برخی از این روستاها از طریق سدها، برخی دیگر از طریق 
آب شــیرین کن ها و بخش دیگری از این روســتاها به وسیله منابع زیرزمینی 

تامین آب خواهند شد.

فرش قرمز برای ورود ۶۵۰۰ مگاوات
 برق حرارتی و تجدیدپذیر

خاموشی های تابستان گذشته دولت سیزدهم را بر آن داشت تا گام های جدی 
در حوزه تولید برق بردارد، آنطور که وزیر نیرو وعده داده اســت ۶۵۰۰ مگاوات 
برق حرارتی و تجدیدپذیر تا تابستان آتی وارد مدار خواهد شد.به گزارش ایسنا، 
در حــال ظرفیت منصوبه مجموع نیروگاه های ایران به ۸۶ هزار و ۲۱۵ مگاوات 
رســیده که از این میزان ۶۹ هزار و ۶۲۲ مگاوات آن سهم نیروگاه های حرارتی 
بوده و از ابتدای ســال تا نیمه آذرماه ۹۵ درصد برق کشور توسط نیروگاه های 
حرارتی تولید شد؛ در این بازه زمانی سهم این واحدها در تامین برق مورد نیاز 
مشــترکان ۲۵۷ میلیارد کیلووات ساعت بوده است.براساس برآوردهای صورت 
گرفته تا پیک ســال آینــده در ۲۸۶ واحد نیروگاهی کشــور طرح های ارتقای 
توان تولید به ظرفیت ۱۱۱۳ مگاوات اجرایی می شود و طبق گفته های همایون 
حائری - معاون وزیر نیرو بر اساس برنامه ریزی صورت گرفته مقرر شده است تا 
پیک تابســتان سال آینده علاوه بر ارتقای توان واحدهای موجود حدود ۴۰۰۰ 
مگاوات نیروگاه جدید حرارتی نیز وارد مدار شــود.در این میان برای توســعه 
تجدیدپذیرها نیز برنامه ریزی شده اســت؛ درحال حاضر ظرفیت نیروگاه های 
تجدیدپذیر احداث شــده در کشور یک درصد ظرفیت برق بوده و این درحالی 
است که براســاس قانون برنامه ششم توســعه جمهوری اسلامی ایران، باید به 
سهم پنج درصد از سبد انرژی الکتریکی کشور ارتقاء می یافت. برنامه های دولت 
سیزدهم در توســعه انرژی های تجدیدپذیر برای احداث ۵۰۰ مگاوات تا پیک 
تابســتان ۱۴۰۱ و احداث ۱۰۰۰۰ مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر تا سال ۱۴۰۴ 

تدوین شده است.

طرح تعویض بخاری های منازل کلید می خورد؟
رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی ایران از آمادگی برای اجرای آزمایشی 
طرحی با محوریت تعویض بخاری های گازی منازل خبر داد.به گزارش ایسنا، بر 
اساس گزارش هایی که از وضعیت مصرف گاز در ایران منتشر می شود، چه از نظر 
میزان یارانه انرژی پرداختی از سوی دولت و چه از نظر میزان سرانه مصرف گاز، 
ایران در میان بسیاری از کشورهای جهان رکوردار است.این موضوع باعث شده 
که در کنار از بین رفتن بخشــی از ظرفیت صادراتی گاز، تامین نیاز داخلی نیز 
در فصل پیک مصرف با دشــواری هایی همراه و دولت مجبور به واردات مقطعی 
گاز شود. از این رو بسیاری از کارشناسان این حوزه از لزوم ایجاد تغییر در شیوه 
استفاده از گاز در ایران سخن می گویند.حمیدرضا صالحی – عضو اتاق بازرگانی 
تهران – در گفت وگو با ایســنا، اظهار کرد: متاســفانه با وجود تمامی طرح ها و 
شعارهایی که درباره لزوم بهینه سازی مصرف گاز در ایران مطرح شده، هیچیک 
در مرحله اجرا راه به جایی نبرده اند و همین موضوع کار را چه در سیاست های 
اجرایی و چه در حوزه صادرات دشــوار می کند.وی با بیان اینکه ایران بالاترین 
میزان یارانه انرژی در جهان را دارد، بیان کرد: در این تردیدی نیســت که باید 
سیاست های حمایتی از اقشــار کم درآمد در دستور کار قرار گیرد اما اینکه ما 
در حوزه مصرف گاز هیچ پیشــرفتی نداشته باشیم و رکوردهای مصرف بزرگ 
را جابجا کنیم، قطعا به سود اقتصاد انرژی کشور نخواهد بود.صالحی ادامه داد: 
در صورتی که ما بتوانیم تنها بخشی از مصرف را اصلاح کنیم، امکان حضور در 
بازارهای صادراتی افزایش پیدا خواهد کرد.آرش نجفی، رئیس کمیسیون انرژی 
اتاق ایران در این زمینه گفته: ما با بازتعریف ظرفیت های ماده ۱۲ شــرایطی را 
درباره بازگشــت سرمایه با همکاری معاون اول رئیس جمهوری در سال گذشته 
ایجاد کرده ایم. یکی از موضوع ها تعریف اوراق سلف موازی سلف نفتی، چگونگی 
مبادله و ظرفیت های آن و حجم مبادله است. یکی از موضوع های تعریف شده، 
تعویض بخاری گازی داخل کشور بود.نجفی درباره طرح »تعویض بخاری گازی 
منازل« به منظور بهینه سازی انرژی گفت: با تعویض بخاری های منازل از گرید 
C و B به گرید A که حدود ۷ میلیارد دلار ســرمایه نیاز دارد، می توان باعث 
صرفه جویی ۲۰۰ میلیون مترمکعب انرژی در روز شد و مشکل ایران را از بابت 
واردات گاز بدون اضافه  تولید حل کرد. در این حوزه اوراق و سرمایه گذار تعریف  

شده است.

چادرملو به عضویت انجمن های انرژی های 
تجدید پذیر داخلی و خارجی درآمد

 ISES )International Solar Energy انجمن انرژی های خورشیدی
Society( و انجمن انرژی های تجدید پذیر کشور )ایرناhttp://irrena.ir/(  دو 
انجمن و اتحادیه های داخلی و خارجی، شــرکت بین المللی صنعتی و معدنی 
ســی پی جی پارس را به نمایندگی از طرف شرکت معدنی و صنعتی چادرملو 
بــه عنوان بازوی اجرایی مجموعه چادرملو در احــداث پروژه های تجدید پذیر 
به عضویت این انجمن ها پذیرفتند .به گزارش روابط عمومی شــرکت معدنی و 
صنعتی چادرملو، پذیرش عضویت این شرکت در ISES، با توجه به برنامه های 
بلند مدت چادرملو در خصوص احداث نیروگاه های خورشیدی مگاواتی و احداث 
چرخه تولید پنل های خورشیدی در داخل کشور بوده و این عضویت، می تواند 
در پیشــبرد این امور و همکاری فی مابین واحد R&D شــرکت سی پی جی 
پارس )به عنوان عامل اجرایی( و انجمن مذکور در جهت شناسایی فن آوری های 
نوین و ایجاد ساختار های مشارکت بسیار موثر باشد.همچنین عضویت در انجمن 
انرژی های تجدید پذیر کشــور )ایرناhttp://irrena.ir/( به عنوان یک انجمن 
فعال در داخل کشــور که نقش قابل توجهی در رفع موانع و مشــکلات پیشرو 

نیروگاه داران خورشیدی و بادی ایفا می کند.
 مســیر ایجاد زیر ساخت های مورد نیاز پروژه ها نیروگاهی چادرملو را هموار 
می سازد.گفتنی اســت، شــرکت معدنی و صنعتی چادرملو  به عنوان یکی از 
پیشگامان صنعت در حوزه احداث نیروگاه های سیکل ترکیبی و تجدید پذیر در 
سطح کشور و در راستای سیاست گذاری های کلی دولت در برنامه های توسعه 
پنج ساله و استراتژی های تعیین شده در تصمیمات هیئت مدیره و مدیر عامل 
شرکت و همچنین همکاری و همیاری با سازمان های ذی ربط در جهت تامین 
نیاز مبرم کشــور به انرژی در پیک های تابستان و مشکلات کمبود گاز مصرفی 
در پیک زمستان از یک سو و تامین حامل های انرژی چرخه تولیدات محصولات 
فــولادی مجتمع چادرملو در اردکان و معــدن چادرملو در بهاباد، در طول یک 
سال گذشته به بحث سرمایه گذاری و احداث و مالکیت پروژه های تجدید پذیر 
ورود پیدا کرده اســت.مجموعه معدنی و صنعتی چادرملو در یک سال گذشته 
نیروگاه ۱۰ مگاواتی خورشــیدی شــهید فخری زاده را به شبکه برق سراسری 
متصل کرده و این نیروگاه با تولید بیش از ۲۰ میلیون کیلو وات ســاعت انرژی 
پاک در تولید پیک روز اســتان یزد مشارکت نموده است. به همین ترتیب و با 
توجه به موفقیت اجرای اولین پروژه خورشیدی ۱۰ مگاواتی مجموعه، ۳ پروژه 
خورشیدی مجموعا به ظرفیت ۱۲۰ مگاوات در قالب شرکت اصلی و شرکت های 
زیر مجموعه تعریف شده و به قید فوریت در حال پیشبرد و شروع فعالیت های 

اجرایی اولیه می باشند.

اخبار انرژی

خبر

با سرد شدن هوا ســرعت مصرف انرژی یا 
به عبــارت بهتر هدررفت انــرژی در مدار تند 
قرار گرفته اســت؛ به طوری که درصورت عدم 
مدیریت تبعات بسیاری را برای ایران به دنبال 
دارد.بر اساس آخرین آمار اعلامی مقدار مصرف 
گاز در بخش خانگی و تجاری نســبت به دوره 
مشابه سال گذشته با این وضع دما ۱۵ درصد 
افزایش یافته اســت؛ با توجه به آغاز موج سرما 
در کشور از هفته گذشته، مقدار مصرف گاز در 
بخش خانگی به ۵۶۰ تا ۵۷۰ میلیون مترمکعب 
رســید که حدود ۷۰ درصد تولید گاز کشور را 
به خود اختصاص داده اســت. اکنون تولید گاز 
طبیعــی در حداکثر مقدار خود اســت و روز 
گذشــته این مقدار از ابتدای امســال تاکنون 
رکورد زد و به بیش از ۸۰۰ میلیون مترمکعب 
رسید.به گزارش ایسنا، طبق اعلام، تأسیسات 
و خطوط انتقال گاز در آمادگی کامل هســتند 
و گاز طبیعی را به نقاط مختلف کشــور ارسال 
می کنند. با این حال  با توجه به پیش بینی های 
انجام شــده و آمار هواشناســی از ابتدای هفته 
جاری دو موج ســرما از مناطق غربی و شمالی 
وارد کشور می شــود و اثری که این دو موج بر 
دمای هوا می گذارد، بسیار محسوس است که به 
تبع آن مصرف گاز هم افزایش می یابد.با توجه 
به اینکه این دوره ســرما طولانی تر بوده، سبب 
می شود فشار زیادی به شبکه گاز کشور بیاید 
و ممکن است به مصرف حتی ۸۰ درصدی گاز 
در بخش خانگی برسیم که این فشار به بخش 
صنعت و نیروگاه ها وارد می شود. اکنون روزانه 
حدود ۱۱۰ میلیون مترمکعب به بخش صنعت 
و روزانــه ۱۰۰ میلیون مترمکعب به نیروگاه ها 
اختصاص یافته است که اگر مصرف در بخش 
خانگی افزایش یابد، این مقدار گازرســانی به 
ایــن دو بخش هم کاهــش می یابد.آنطور که  
محســن طرزطلب - مدیرعامل شرکت تولید 
نیروی برق حرارتی - به ایســنا گفته است در 
حال حاضر میــزان تخصیص گاز به نیروگاه ها 
۵۰ درصد نســبت به هفته گذشــته کاهش و 
میزان مصرف گازوئیل به همین میزان افزایش 
یافته اســت و پیش بینی می شــود در صورت 
کاهش محســوس دمای هوا و افزایش مصرف 
گاز در بخــش خانگی و تجاری،  میزان مصرف 
ســوخت مایع در نیروگاه ها افزایش پیدا کند؛ 
البته در حال حاضر ذخایر ســوخت مناســب 
است و مشــکلی برای تامین برق وجود ندارد.
وی با بیان اینکه در چند روز گذشــته میزان 
گاز تحویلی به نیروگاه ها نسبت به هفته گذشته 
۵۰ درصد کاهش پیدا کرده است و متناسب با 

این میزان کاهش مجبور به استفاده از سوخت 
مایع شدیم، اظهار کرد: عمده سوخت مایعی که 
در نیروگاه ها استفاده می شود، سوخت گازوئیل 

است.
احتمال وقوع خاموشی

مدیرعامل شرکت تولید نیروی برق حرارتی 
با اشاره به احتمال وقوع خاموشی ها در کشور 
و یا بروز مشــکل جدی در صنعت برق، گفت: 
وضعیت تامیــن برق به برودت هــوا و میزان 
مصرف گاز بســتگی دارد، اگر هوا سردتر شود 
و میانگین دمای هوا در کل کشور کاهش یابد 
و پیرو آن مصرف گاز خانگی افزایش پیدا کند، 
مجبور به ســوزاندن ســوخت مایع بیشتر در 
نیروگاه ها خواهیم شــد. در این شرایط نگرانی 
برای تامین برق کشور وجود خواهد داشت اما 
هیچ برنامه ای برای تحمیل خاموشی ها در نظر 
گرفته نشــده است؛ در شرایط فعلی لازم است 
مدیریت مصرف بیشتری در صنعت برق و گاز 
کشور اتفاق بیفتد.به گفته وی، وقوع خاموشی ها 
رابطه مستقیمی با میزان مصرف گاز در کشور 
دارد، اگر هوا سرد شود و میزان مصرف افزایش 
یابد، این نگرانی وجود دارد که خاموشی اتفاق 
بیفتد و یا با مشکلاتی مواجه شویم؛ اما تلاش 
ما این است که با برنامه ریزی شرایط را مدیریت 

کنیم و مانع وقوع خاموشی ها شویم.
راهکار دولت، افزایش تعرفه 

پرمصرف ها
در ایــن میان یکــی از راهکارهــای دولت 

افزایــش تعرفــه پرمصرف ها بود تا شــاید از 
این طریق مدیریت مصرف بیشــتری صورت 
بگیرد؛ به طوری که طبق مصوبه هیئت دولت 
مشترکانی که در سه پله نخست تعرفه ها قرار 
گیرند، مصرفشــان عادی و متعارف تشخیص 
داده می شــود و هیــچ افزایشــی در گازبهای 
این ســه پله از مصرف کنندگان داده نشــده 
اســت، اما پله هــای بالاتر به تناســب، هر پله 
۴۰ درصد نســبت به پله قبل افزوده می شود.

همه مشــترکانی که چه در پله نخست تا سوم 
باشــند و چه در پله های بالاتر، چنانچه نسبت 
به مصرف مشابه سال قبل شان کاهش مصرف 
داشته باشند )به هر درصد که باشد(، سه برابر 
آن به عنوان تشــویقی به مشــترکان در همان 
قبض به طور خودکار محاسبه و به آنها پرداخت 
می شود، یا به عبارتی از کل گازبهای آنها کسر 
می شــود، به این معنا که اگر مشترکانی که در 
پله سوم هستند بتوانند هر مقداری که کاهش 
مصرف داشــتند، افزون بــر اینکه هیچ نرخی 
برای آنها افزوده نشــده از پاداش هم بهره مند 

می شوند.
اما در مشــترکان پله های بالاتر برای نمونه 
در پله ششــم گازبها افزایــش می یابد، اما اگر 
توانســتند به انــدازه یک پله یــا هر درصدی 
کاهش مصرف نسبت به دوره مشابه قبل داشته 
باشند، مشمول پاداش خواهند شد و بخشی از 
آن افزایــش گازبها را با پاداش جبران می کنند 
و این اتفاق در هر قبضی که به طور معمول ۴۲ 

تا ۴۵ روزه اســت تکرار می شود.این مصوبه از 
یکم آذر اجرا شد، اما صدور قبض تا زمانی که 
در سیستم مکانیزه تعریف شود، چند روزی با 
تأخیر انجام شده است اما اکنون شاید بیش از 
دو هفته است که قبوض براساس قیمت جدید 
صادر می شــوند و برای آن دسته از مشترکانی 
هم که پیش از این تاریخ )یکم آذرماه( تا قبل 
از عملیاتی شدن در سیستم بودند، محاسبات 
در سیستم انجام و در قبض آینده به طور حتم 

لحاظ می شود.  
مدیریت مصرف تنها راه چاره

حمید رضا عراقی - مدیرعامل سابق شرکت 
ملی گاز ایران با بررســی راهکارهای موجود به 
ایسنا گفت: اینکه گمان شود ذخایر گازی کشور 
زیاد است و می توان برداشت بالایی داشت، باور 
درستی نیست و اکنون باید با ایجاد یک متولی 
برای بهینه سازی مصرف گاز و استفاده از ابزار 
قیمت، تکنولــوژی، قانون و فرهنگســازی به 
دنبال حل مشکل باشیم. هر چند ایران ذخایر 
گازی مطلوبی دارد و فازهای پارس جنوبی نیز 
در حال توســعه فراگیر هستند و تمام مخازن 
به کشــور تزریق می شود، اما میزان مصرف در 
کشــور عدد بالایی است؛ در حال حاضر میزان 
مصرف حدود ۸۰۰ میلیون متر مکعب در روز 
بوده و مشــکل موجود در صنعت گاز این بوده 
که از ابتدا سیاســت های انرژی به طور کامل 
مشخص نبوده است.وی ادامه داد: به طور مثال 
استراتژی مشــخصی برای انتقال برق و یا گاز 

تعریف نشده و مشخص نشده سوخت مایع در 
چه بخش هایی باید مورد استفاده قرار بگیرد، با 
توجه به اینکه ایران دارای گاز طبیعی اســت، 
سیاســت کلی دولت و مجلس بر گازرســانی 
بوده، انصافا نیز این اتفاق افتاده اما متولی بهینه 
ســازی سوخت در کشور مشخص نبوده است. 
سازمان بهینه سازی مصرف سوخت در کشور 
فعال اســت اما تصمیم گیری بــرای اینکه در 
چه مناطقی گازرسانی صورت بگیرد و یا نحوه 
مصرف در بخش هــای مختلف به چه صورتی 
باشد و یا تصمیم گیری برای بخاری های گازی 
با راندمان بالا صورت نگرفته است، به اعتقاد من 
چهار عامل در مصرف سوخت مهم است.عراقی 
با اشاره به تاثیر قیمت در مصرف سوخت، اظهار 
کرد: از اول انقلاب اســلامی به دلیل فضایی که 
در کشــور وجود داشــت و تاکنــون نیز ادامه 
دارد، ســوخت قیمت واقعی پیدا نکرده است، 
البته منظور از قیمت واقعی این نیســت که به 
دنبال قیمت صادراتی باشیم، به طور مثال در 
مجلس هفتم بحث تثبیت قیمت ها مطرح شد، 
یعنی چند سال قیمت هیچ افزایشی نیافت، در 
صورتــی که در برنامه پنجم و ششــم قرار بود 
سالانه ۱۰ تا ۱۵ درصد قیمت انرژی تغییر کند.

ضرورت توسعه ذخیره سازی گاز
 در کشور

معاون ســابق وزیر نفت با اشاره به اهمیت 
و ضــرورت ذخیره ســازی گاز، گفت: در حال 
حاضر ذخیره ســازی در سرخس و قم  انجام 
می شود اما باید ذخیره سازی افزایش یابد تا در 
مواقعی در تابستان تزریق و در زمستان بتوانند 
برداشــت کنند اما بازهم مشکل از این طریق 
برطرف نمی شود، مشکل دو چیز است، برق و 
گاز می بایست با همدیگر قیمت گذاری شوند؛ 
اگر قیمت گاز افزایش یابد، مصرف برق بیشتر 
می شــود و یا برعکس، این در حالی است که 
اگر برق بیشــتر مصرف شود، نیروگاه ها نیاز به 
گاز بیشتری دارند، بنابراین اگر قرار باشد قیمت 
یکــی از این دو افزایش یابد، بازهم مصرف گاز 
افزایش پیدا می کند.عراقی با بیان اینکه در حال 
حاضر قیمت برق و گاز در ســطح کشور پایین 
است، گفت: نباید به قیمت بین المللی برسیم 
ولی باید طبق برنامه پله به پله تعرفه ها افزایش 
یابد و دولت نیز به بحث ساختمان سازی برای 
ایجاد پنجره های دو جداره و پیاده سازی مبحث 
۱۹ ســاختمان توجه کند و سیاســت گذاری 
انرژی نیز متولی داشــته باشد، در حال حاضر 
بخش بهینه سازی انرژی متولی ندارد و همین 

مساله مشکلاتی را ایجاد کرده است.

مصرف گاز در کشور با افزایش برودت هوا رکورد زد

سایه تهدید بحران گاز بر روی کشور

معاون وزیر صنعت،  معدن و تجارت، با بیان اینکه صنعت 
کفش یک صنعت اشــتغال زایی است، عنوان کرد: صنعت 
کفش چهارمین رسته شغلی از لحاظ اشتغال است. اگر برای 
این صنعت شــرایط لازم مهیا و توجه ویژه تری شود، قطعا 
این صنعت ارزآوری بیشــتری خواهد داشت.علی رسولیان 
در گفت وگو با ایلنا، با اشاره به بازدید از واحدهای تولیدی 
کفــش در تهران گفــت: در این بازید با نحوه کار، ســطح 
کیفیت و مشــکلاتی که واحدهای تولیدی کفش داشتند، 
آشنا شــدیم.وی با بیان اینکه واحدهای تولیدی کفش از 
ســطح کیفی خوبــی در تولید برخوردار هســتند،  گفت: 
صنعت کفش ایران از تکنولوژی نسبتا بالا و طراحی خوبی 

برخوردار هســتند.رئیس هیات مدیره و مدیرعامل سازمان 
صنایع کوچک و شــهرک های صنعتی ایران با بیان اینکه 
صنعت کفش یک صنعت اشــتغال زایی است، عنوان کرد: 
صنعت کیف و کفش چهارمین رسته شغلی از لحاظ اشتغال 
است اگر به این صنعت توجه ویژه و شرایط لازم را برای آن 
مهیا شود  قطعا این صنعت ارزآوری بیشتری خواهد داشت.
رسولی با اشاره به صادرات این صنعت در ۷ ماه سال جاری 
گفت: در ۷ ماه سال جاری حدود ۵۰ میلیون دلار صادرات 
انجام شده است. با توجه به پتانسیل موجود این میزان باید 
بیشتر شود.وی از بهبود وضعیت صادرات کفش خبر داد و 
گفت: خوشــبختانه واردات در این محصول به صفر رسیده 

است. امیدوارم با عبور از شریط کرونایی در این صنعت رشد 
خوبی در تولید و صادرات داشته باشیم.وی یکی از مشکلات 
پیــش روی این صنعت را تامین مــواد اولیه عنوان کرد و 
گفت: در این راستا با معاونت صنایع وزارت صمت جلسه ای 
خواهیم داشت تا در بخشی از تولیدات که نیازمند حمایت 
دولت است و در واردات مشکل دارند،  تدابیر اندیشیده شود.

معاون وزیر صنعت،  معدن و تجارت، با بیان اینکه مواد اولیه 
صنعت کفش خیلی تابع ارز دولتی نیست، گفت: برخی از 
محدودیت های گمرکی به دلیل حمایت از تولیدکنندگان 
اســت؛ این امر می تواند در برخی مواقع تاثیرتی در تامین 
مواد اولیه داشته باشــد.وی با اشاره به شهرک صنعتی در 

قرچک گفت: در حال رایزنی هســتیم که یک ســاختمان 
مناسب برای تولیدکنندگان کفش ایجاد شود. باید در این 
شهرک شرایط به طور کامل مهیا شود.سولی ادامه داد: باید 
شرایطی فراهم کنیم تا شهرک های تولید کفش با محوریت 
اتحادیه ها در کشــور ایجاد شود.وی اظهار کرد:وعده دادیم 
که تولیدکنندگان کفش ایرانی بتوانند در نمایشــگاه های 
خارجی شرکت کنند و در این راستا آنها را حمایت خواهیم 
کرد.  معاون وزیر صنعت،  معدن و تجارت، پیشــنهاد کرد: 
فعالان کفش باید تشکل های قوی برای حضور در بازارهای 
خارجی و برندسازی تشکیل دهند. کفش های ایرانی قابل 

رقابت با کالاهای خارجی هستند.

پس از سفر نیمه آبان ماه مشاور نخست وزیر پاکستان 
به ایران، نخستین کریدور ترانزیتی ریلی پاکستان-ایران-

ترکیه راه اندازی شد.
بــه گزارش خبرنــگار مهر، ۱۴ و ۱۵ آبان ماه امســال 
عبدالرزاق داوود مشــاور نخست وزیر پاکســتان در امور 
بازرگانی به تهران سفر و با وزرای صمت و راه و شهرسازی 
دیدار کرد.رســتم قاســمی وزیر راه و شهرسازی به عنوان 

طرف ایرانی کمیسیون مشترک اقتصادی دو کشور در این 
دیدار بر تسهیل مناسبات اقتصادی دو کشور تاکید کرد.

در این راســتا یکی از محورهای مورد گفت وگو، عبور 
کامیون های پاکســتان از ایران به مقصــد ترکیه و اروپا و 
همچنین عبور کامیون های ایران به پاکستان و چین بود.بر 
پایه این خبر طرف پاکستانی بر تسهیل تردد کامیون های 
عبــوری از ایران تاکید کرد. طرف ایرانی نیز در این زمینه 

قول مســاعد داد و مقرر شد عبور کامیون های دو کشور با 
هدف ترانزیت کالا و رونق تجاری ایران و پاکستان تسهیل 
شــود.همچنین در این جلسه به پیشــنهاد طرف ایرانی 
درباره حمل ونقل ریلی از پاکســتان به کشورهای ترکیه، 

ترکمنستان و در نهایت به اروپا بحث و تبادل نظر شد.
گســترش پروازهای بین المللی بین ایران و پاکســتان 
از دیگر محورهای گفت وگوی این نشســت بود.نخستین 

دستاورد این سفر )حضور مشاور نخست وزیر پاکستان در 
تهران( راه اندازی ترانزیت جاده ای بود.ت

ا پیش از این روابط تجاری ایران و پاکســتان صرفاً به 
صــورت جابه جایی کالاها در پایانه های مرزی دو کشــور 
میان کامیون هــا )back to back( بــود و خودروهای 
ســنگین حامل کالاهــا، امکان ورود به خــاک یکدیگر را 

نداشتند.

با نزدیک شــدن به ماه های پایانی سال به نظر می رسد 
خریدهای سرمایه ای با هدف مصون ماندن از تورم عمومی و 
تعیین حد ســود ۵ تا ۱۰ درصــد افزایش یافته و در عین 
حال، واســطه های ملکی از کم جانی بــازار، عرضه بیش از 
تقاضا و ثبات قیمت ها سخن می گویند.به گزارش ایسنا، در 
هفته های اخیر جنب و جوش دلالان در بازار مسکن شهر 
تهران، بخصوص در نیمه شــمالی شهر افزایش یافته است. 
بررسی ها نشان می دهد خریدهای غیرمصرفی در ماههای 
پایانی سال با حدود ۳۰ درصد رشد مواجه شده و اغلب بخر 
و بفروشــها به دنبال واحدهای کاسبی زیر قیمت هستند. 
ثبات قیمتها در بازار مسکن، برخی سفته بازان را به خرید از 

کف و فروش در سقف ترغیب کرده است.
یکی از مشکلاتی که بازار مسکن شهر تهران در ماههای 
پایانی ســال با آن مواجه می شــود افزایش حجم تقاضا از 
طرف سوداگران است که دستیابی به آپارتمانهای به قیمت، 
مناسب و فول امکانات را برای گروه مصرفی دشوار می کند. 
از سوی دیگر رشــد معاملات در مناطق پرتقاضا منجر به 

افزایش قیمت می شــود.اگرچه بازار مسکن به دلیل فاصله 
گرفتن از توان قشــر مصرفی، کشش رشد سنگین قیمت 
را ندارد، آذرماه امسال تقاضای بالقوه در مناطقی که بیشتر 
جنبه ســرمایه ای دارد با افزایش روبه رو شد؛ به طوری که 
جست وجو در بازار مســکن منطقه یک حدود ۳۰ درصد، 
مناطــق ۲ و ۳ حدود ۱۰ درصد، منطقــه ۴ به میزان ۳۰ 
درصــد و منطقــه ۵ بالغ بر ۷۰ درصــد افزایش پیدا کرد.
منطقه ۱۰ در جنوب تهران نیز که علیرغم مساحت پایین 
در مقایســه با دیگــر مناطق، رتبه بالایــی را در معاملات 
شــهر تهران دارد آذرماه امسال با حدود ۶۰ درصد افزایش 
تقاضای بالقوه خرید مواجه شد. این اطلاعات که از میزان 
بازدید آگهی های ملکی به دســت آمده نشان می دهد در 
مناطــق ۱۴ و ۱۸ میزان تقاضا به ترتیب ۳۰ و ۱۰۰ درصد 
افزایش پیدا کرده اســت.از طرف دیگر گزارشهای میدانی 

نشــان می دهد این روزها برخی سفته بازان با بیرون آوردن 
ســپرده های بانکی اقدام به خرید آپارتمان می کنند؛ زیرا 
تصور غالب این اســت که بازار ملک، مأمن مناسبی برای 
محافظت در برابر تورم سیســتماتیک اقتصاد ایران است. 
تعدادی از آپارتمانهایی که هم اکنون خریداری می شود نیز 

در اسفندماه عرضه خواهد شد.
دلالان بازار مسکن دست به نقد شدند

واسطه های ملکی، تحرک نســبی بازار مسکن را تایید 
می کننــد و می گویند که به دلیل انتظارات تورمی، معمولا 
خریدهای ســرمایه ای در ماههای پایانی سال افزایش پیدا 
می کند که در هفته های اخیر نیز این اتفاق افتاده است. اما 
بازار در ثبات قیمت قرار گرفته و سود نرمالی که دلالان با 
خرید فایلهای زیر قیمت جست وجو می کنند می تواند بین 

۵ تا ۱۰ درصد باشد.

مشاوران املاک در عین حال از خلاء فایلهای مناسب در 
بازار مســکن خبر می دهند. ساخت و ساز در تهران نسبت 
به سال گذشته ۱۵ درصد و نسبت به اوایل دهه ۹۰ حدود 
۸۰ درصد کاهش یافته که همین مســاله منجر به کمبود 
فایلهای مرغوب منجر شده است. این مساله باعث می شود 
با گذشت زمان، حجم واحدهای قدیمی عرضه شده به بازار 
افزایش و آپارتمانهای فول امکانات کاهش پیدا کند. سهم 
واحدهای بالای ۵ ســال از معاملات مســکن شهر تهران 
از ۴۲ درصد در ســال ۱۳۹۳ به ۶۸ درصد در آبان ســال 
۱۴۰۰ رسیده اســت.با همه این اوصاف، کفه ترازو به نفع 
خریداران آپارتمان در شــهر تهران سنگینی می کند؛ چرا 
که عرضه چند برابر تقاضا اســت و اگرچه برخی سوداگران 
تلاش می کنند بر تنور گرانی بدمند، طی ۹ ماه گذشه بازار 
از محــدوده ۳۰ تا ۳۲ میلیون تومان در هر متر مربع فراتر 
نرفته اســت. رشد قیمت مســکن در تهران طی یک سال 
گذشته ۱۷ درصد بوده که در حالی که تورم عمومی به ۴۵ 

درصد رسید.

معاون وزیر صنعت،  معدن و تجارت:

صنعت کفش یک صنعت اشتغال زا است

پس از سفر مشاور نخست وزیر پاکستان به ایران

اولین قطار ترانزیتی پاکستان-ترکیه از طریق ریل ایران راه اندازی شد

دلالان بازار مسکن دست به نقد شدند

یک مقام مســئول در وزارت جهــاد با بیان اینکه 
ارز ۴۲۰۰ تومانی از واردات گندم و دارو تا آخر ســال 
حذف نمی شــود، گفت: درباره کالاهای دیگر احتمال 
دارد تا یکماه آینده اتفاقاتی بیفتد.حســن عباســی 
معروفان، سرپرســت دفتر خدمات بازرگانی معاونت 
توســعه بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی در گفتگو با 
خبرنگار مهر درباره نگرانــی واردکنندگان نهاده های 
دامی از تأمین ارز گفــت: نگرانی واردکنندگان درباره 
حــذف ارز ۴۲۰۰ تومانی اســت و اینکــه ارز ۴۲۰۰ 
تومانی حذف می شود یا نمی شود و بلاتکلیفی که در 

این زمینه ایجاد شده است.
وی بــا تاکید بر اینکه جای هیچ گونه نگرانی وجود 
نــدارد، تصریح کرد: تکلیف کاملًا مشــخص اســت، 
تا زمانــی کــه ارز ۴۲۰۰ تومانی در اختیــار وزارت 
جهاد کشــاورزی قرار گیرد، ما همیــن ارز را تحویل 
واردکننــدگان می دهیم و زمانی هــم که ارز ۴۲۰۰ 

تومانی حذف شــود، آنها با قیمت دیگری کالای خود 
را وارد می کننــد بنابراین چه فرقی می کند که قیمت 
دلار چقدر باشــد؟معروفان دربــاره اینکه آیا احتمال 
حــذف ارز ۴۲۰۰ تومانی در ســالجاری وجود دارد؟، 
گفت: براســاس آخرین مباحث مطرح شده درباره ارز 
۴۲۰۰ تومانی، قرار نیســت امسال این ارز حذف شود 
اما ممکن هم است هر لحظه اتفاق خاصی بیفتد.وی 
تاکید کرد: ارز ۴۲۰۰ تومانی از واردات گندم و دارو تا 
آخر سال جاری حذف نمی شود و ادامه دارد.معروفان 
اضافه کرد: درباره کالاهــای دیگر این احتمال وجود 
دارد که از ۱۰ روز تا یــک ماه آینده اتفاقاتی صورت 
گیرد اما ممکن هم است اتفاق خاصی نیفتد.وی ادامه 
داد: در حــال حاضر تخصیص ارز ۴۲۰۰ تومانی برای 
نهاده های دامی انجام می شــود ضمن اینکه تا اطلاع 
ثانــوی این روند وجود دارد اما درباره آینده نمی دانیم 

چه اتفاقی رخ خواهد داد.

دبیر اتحادیه بنکداران مواد غذایی اســتان تهران 
گفت: با توجه به اینکه هنوز بســترهای اجرای طرح 
درج قیمــت تولیدکننده روی کالا آماده نشــده، این 

طرح یک آزمون و خطای بزرگ است.
قاســمعی حسنی در گفت و گو با خبرنگار مهر در 
مــورد درج قیمت تولیدکننده بــر روی کالاها، اظهار 
کرد: طــرح درج قیمت تولیدکننــده روی کالا یک 
آزمون و خطای بزرگی اســت که وزارت صمت آن را 
پیاده ســازی کرد.دبیر اتحادیه بنکداران مواد غذایی 
استان تهران افزود: هنوز بسترها برای اجرای این طرح 
آماده نیســت. منطقی تر این بود که وزارت صمت از 
قبل از طریق رســانه ها نحوه درج قیمت و محاســبه 
قیمت نهایی را آموزش می داد تا مصرف کننده بداند 
کالا را با چند درصد سود و … می خرد.وی ادامه داد: 
درست است که برای قیمت گذاری یک کالا ۳ درصد 
ســود عمده فروش، ۱۲ درصد سود خرده فروش و ۹ 

درصد مالیات بر ارزش افزوده محاســبه می شود، اما 
مصرف کننده نمی دانــد در نهایت چقدر روی قیمت 
تولیدکننده کشــیده شــده اســت چراکه هیچ گونه 
آموزش و اطلاع رســانی دقیقی در این مورد صورت 

نگرفت.
حســنی گفت: از ســویی دیگر با توجــه به عدم 
شفاف ســازی دقیق و نامتوازن بودن هزینه ها، نحوه 
محاســبه هزینه حمل و نقــل، کرایه، انبــارداری و 
هزینه های جانبی در کشــور ما جای بحث دارد.دبیر 
اتحادیه بنکداران مواد غذایی اســتان تهران افزود: به 
عنوان نمونه اگر قیمت تولیدکننده یک کالایی ۸ هزار 
تومان درج شده باشد و فروشنده این کالا را با قیمت 
۱۰ هــزار و ۴۰۰ تومان بفروشــد؛ مصرف کننده چه 
ایرادی می تواند به این قیمت بگیرد؟ چگونه می خواهد 
محاسبه کند که آیا قیمت فروشنده منصفانه است یا 

خیر؟ 

ایرادات طرح درج قیمت تولیدکننده روی کالاهااحتمال حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی نهاده های دامی تا یک ماه آینده


